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، دنیای فناوری و نوآوری است؛ عصر جدیدی که ربات ها  دنیای امروز
جایگزین انســـان در بخش های مختلف شـــده و حالا با توســـعه هوش 
مصنوعی، جهان در آســـتانه انقلابی جدید قرار دارد. انقلابی که پای 

ایـــن حـــوزه و ربات هـــا را در همه ابعاد زندگی باز خواهد کرد. شـــاید در 
وهله اول، زندگی در دنیای متفاوت که یکی از دســـتاوردهای آن آســـان 
شدن فعالیت ها، دقیق تر شدن محاسبات و کاهش خطاهای انسانی 
یادی داشـــته باشـــد، اما واقعیت این اســـت که  خواهد بود، جذابیت ز
، اگر کشـــوری نتواند به  با توجه به ســـرعت بالای رشـــد تکنولوژی امروز
ســـرعت خود را با واقعیت این روزهای دنیا تطبیق دهد، طبیعتا فاصله 

یادی با مســـابقه فناوری و نوآوری امروز پیدا می کند که شـــاید جبران  ز
آن دیگـــر کار آســـانی نباشـــد. از ایـــن رو مدیریـــت ایـــن حـــوزه اهمیت 
ویژه ای پیدا کرده اســـت. در این میان هماهنگی ســـرفصل های دروس 
نظام آموزش عالی کشـــور که بازوی اصلی تربیت نیروی متخصص به 
شمار می رود، با نیاز واقعی میدانی کاری است که متولیان بخش های 
مختلف باید توجه جدی به آن داشته باشد. سرفصل هایی که می تواند 

خروجی دانشـــگاه ها را نیروهای نوآور و فناور تربیت کرده و کشـــور را از 
حیـــث نیـــروی متخصص مورد نیاز این حـــوزه بیمه کند. در پنل »تحول 
در برنامه هـــای درســـی مدیریـــت فناوری و نوآوری در ایـــران« پنج تن از 
یزی آموزشی وزارت علوم  فعالان دانشگاهی به همراه مدیر کل برنامه ر
به تشـــریح واقعیت های این حوزه و لزوم تغییر در ســـرفصل های درسی 

پرداختند که در ادامه مشروحی از آن را می خوانید.

فرآینـــد اداری پویایی را از 
ی  فصل ها ســـر ی  نگر ز با

دروس می گیرد
محمدحســـین شجاعی، عضو هیات 
ی  علمی دانشـــکده مطالعات و فناور
و   معـــاون پژوهشـــی مرکز پژوهشـــکده 

ی:  مطالعات فناور
یت  همان طـــور کـــه مطلـــع هســـتید ما اولیـــن برنامه آموزشـــی که بـــرای مدیر
یـــب کردیم مربوط به ســـال 1377 بود که با همت  ی در کشـــور تصو تکنولـــوژ
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی در وزارت علوم انجام شد؛ ولی تا سال 
ی آن رخ نداد. در سال 80 دانشگاه علامه طباطبایی  80 اقدام عملیاتی رو
و دانشـــگاه آزاد واحد علوم وتحقیقات جزء اولین دانشـــگاه هایی بودند که 
یت  ی کرده و عملا آموزش های مدیر در مقطع ارشد این برنامه را پیاده ساز
ی در کشـــور شـــروع شد و چهار ســـال بعد هم این برنامه برای مقطع  تکنولوژ
دکتری آغاز شـــد. همچنین در ســـال 1401 برنامه جدید این حوزه  را تصویب 
ی، گرایش  ی و انتقال فنـــاور کردیـــم که در مقطع ارشـــد ســـه گرایش همـــکار
ی و کســـب و کارهای فناورانه را شـــامل می شـــد، در مقطع دکتری هم  نوآور

ی تصویب کرده ایم.  یت فناور یک رشـــته تحت عنوان مدیر
گـــر بخواهیـــم روند طی شـــده در موضـــوع بازنگـــری را بازخوانی کنیم،  حـــالا ا
ی و  یت فناور یت مدیر باید بگویم  ســـال 1393 ایده ای توســـط انجمن مدیر
ی  یت تکنولوژ ی مطرح و اجلاسی تحت عنوان نشست مدرسان مدیر نوآور
با حضور اســـاتید مختلف از دانشـــگاه ها برگزار شـــد که طی آن درباره اینکه 
ئی  داشته  سرفصل های آموزشی شامل چه محورهایی بوده، دروس چه خلا
و در مقابل نیاز صنعت و دولت چیســـت، تبادل نظر شـــد. نشســـت دوم در 
گر اشـــتباه نکنم به همت شاخه دانشجویی دانشگاه علامه  ســـال 1395 و ا
 طباطبایی برگزار شـــد و در نهایت طی همین دو جلســـه و رفت و آمدهایی 
کـــه بـــا این انجمن صـــورت گرفت، تیمی تحـــت عنوان تیـــم بازنگری برنامه 
آموزشـــی بـــه صـــورت متمرکز  این حـــوزه در انجمن فعال شـــد، در نهایت در 
یت  ی اولین جلســـه کارگروه مدیر ســـال 97 تلاش های این تیم باعث برگزار
شـــورای تحـــول و ارتقای علوم انســـانی شـــد. اینهـــا را گفتم تـــا توجه تان را به 

مســـیری که طی شده، جلب کنم. 
یت صورت گرفت؛ چرا که اعلام شـــد  در اولین قدم تغییراتی در رشـــته مدیر
یت باید یک سرفصل های مشترکی داشته باشند و به  همه رشته های مدیر
ی یک سرفصل درسی به برنامه درسی اضافه  همین دلیل به صورت اجبار
شـــد کـــه البته بـــرای آن  مجبور بودیم بعضی از ســـرفصل هایی که دوســـتان 
ی آن توافـــق کـــرده بودند؛ حذف کنیم. این موضوع دنبال شـــد تا  انجمـــن رو
در ســـال 1400  ایـــن موضوع در شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی تصویب و از 
مهـــر 1401 برای اجرا به مدت پنج ســـال ابلاغ شـــد. موضـــوع مهم اینکه همه 
ی باعث  می دانید این رشـــته دائم در حال تغییر اســـت ولی فرآیندهای ادار

می شـــود که پویایی لازم در این حوزه رخ ندهد. 
آن زمان ما ایده مان این بود که دانشجو حتی بتواند خودش انتخاب دروس را 
داشته باشد، درحالی که این انتخاب امروز محدود به انتخاب خود دانشگاه 
است. یعنی این دانشگاه است که به تشخیص دانشکده، یک سری دروس 

را در اختیار دانشـــجو می گذارد که این اتفاق نیفتد. 

در کارشناسی ارشد شاهد 
عـــدم تجانـــس دروس 
امتحانی با رشته تحصیلی 

هستیم
کری، عضـــو هیات علمی  آرنوش شـــا
واحد علوم و تحقیقات و عضو هیات 

ی:  ی و نوآور مدیـــره انجمن فناور
صحبت هایـــم را در دو ســـرفصل ارائـــه خواهـــم کـــرد. اول اینکـــه بخشـــی از 
تی اســـت که باید اســـم آن را قبل از ورود به دوره  مســـائل مربوط به مشـــکلا
که این مشـــکلات شـــاید مســـتقیما به بحث ســـیلابس های  گذاشـــت؛ چر ا
ی کیفیت فرآیند آموزشی  ی مرتبط نباشد، اما بر رو یت تکنولوژ درسی مدیر
که در دانشـــگاه های طی می شـــود، تاثیر می گذارد. در اینجا باید از فرصت 
حضور آقای نقی زاده استفاده کنم و نکاتی را بگویم که شاید همه آن هم به 
گر  دفترچه ثبت نام کارشناسی ارشد را برای سال 1402  وزارت علوم برنگردد. ا
یت  یت اســـت، مدیر نگاه کنید، می بینید ذیل کد 1142 که مجموعه مدیر
یف شـــده که ضرایب دروس مختلف هم در این  ی با ســـه گرایش تعر فناور
دفترچـــه قید شـــده که بر اســـاس آن عناویـــن دروس امتحانی زبان عمومی، 

»فرهیختگان«ازوضعیتمدیریتتکنولوژیدرنظامآموزشعالیگزارشمیدهد

داریم                 رادیان  تاخیر فاز 

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

ی های  ، تئور یاضـــی و آمـــار یـــت از دیـــدگاه اســـلام، ر اصـــول و مبانـــی مدیر
یب 3، 2، 2، 3 و 2  یـــت و اقتصـــاد خـــرد و کلان اســـت که به ترتیب ضر مدیر
یت تولید اســـت.  را دارد بعـــد از آنهـــا دروس تحقیقـــات در عملیات و مدیر
یم چیســـت؟ در  فارغ از اینکه گرایش هایی که ما در کارشناســـی ارشـــد دار
ی وجود ندارد. درســـت اســـت  درس ها عملا درس مرتبطی با حوزه تکنولوژ
یم و این مهم  که دکتر فرتاش اشاره کردند در این رشته مقطع لیسانس ندار
جـــای بحـــث دارد که اصلا بودن یا نبودن مقطع لیســـانس چه فرصت و چه 
تهدیدهایی دارد، ولی اجالتا می بینیم برای کسی که می خواهد وارد مقطع 
کارشناسی ارشد این رشته شود، در دانشگاه ها با دروسی آشنا می شوند که 
قبلا درباره آنها نخوانده بود و این یک ضعف اســـت. مشـــخصا ما در زمینه 
یزی برای آزمون های مربوط به کارشناســـی ارشـــد این عدم تجانس را  برنامه ر

به وضوح می توانیم ببینیم. 
مســـاله بعـــدی عـــدم همخوانی برنامه های وزارت علوم بـــا دفترچه آزمون در 
مقطع دکتری اســـت؛ یعنی عملا بین ارشـــد و دکتری یک ناهمگونی دیده 
ی در دفترچه کارشناسی  ی علم و فناور می شود. به عنوان مثال سیاستگذار
ی  یت فناور یف شده ولی در دکتری ذیل مدیر یت دولتی تعر ارشد ذیل مدیر
است که عملا دو تا گروه کاملا متفاوت از یکدیگر هستند. یا به طور مثال در 
یم اما در دفترچه  دفترچه ثبت نام آزمون ما گرایش کسب و کار فناورانه را دار
انتخاب رشـــته اصلا ظرفیتی برای آن وجود ندارد و اینها اشـــکالاتی اســـت 
کـــه بیـــن دفترچه های کنکور ارشـــد و دکتری وجود دارد و باعث ســـرگردانی 
افراد می شـــود. همچنین بین دانشـــگاه آزاد با سراســـری هم در رشـــته های 
یتی  دکتری شاهد عدم هماهنگی هستیم؛ درست است که مجموعه مدیر
یتی دانشگاه سراسری تفاوت دارد ولی وقتی  دانشگاه آزاد با مجموعه مدیر
ی فکر می کنیم این ناهمگونی اصلا پذیرفته  یت تکنولوژ ما به جامعه مدیر
نیســـت. این در حالی قابل پذیرش اســـت که ما بخواهیم کاملا دانشـــگاه را 
در حوزه پذیرش دکتری خودمختار کنیم که به شـــخصه موافق آن هســـتم، 
ولی وقتی این طور نیست باید همخوانی را در میان همه دانشگاه ها شاهد 

باشـــی که عملا این گونه نیست. 

مدیریت تکنولوژی می تواند 
سرآغاز تحول سایر رشته ها 

باشد
یزی  رضا نقـــی زاده، مدیـــر کل برنامه ر

آموزشی وزارت علوم: 
یک ســـال و نیم تقریبا اصرار می کنم 
ی این مساله کلونی رشته مدیریت  رو
ی در کشـــور دچار اشـــکال اســـت. در اینجا باید بگویم که اولا رشـــته  فناور
ی ایجاد شـــدند؟ درباره این مســـاله  ی و  ام بی ای چطور یـــت تکنولـــوژ مدیر
بنـــده جمع بنـــدی مطالعـــات خودم را می گویم، هر چند شـــاید هم درســـت 
نباشـــد؛ چرا که نقطه نظرات متفاوت اســـت. اولا اینکه هر دو رشـــته عمدتا 
از ایـــالات متحـــده آمده انـــد. مســـاله آنهـــا ایـــن بود کـــه می خواســـتند هم به 
یت را آموزش بدهند،  مدیران صنعت را یاد بدهند هم به مهندسی ها مدیر
در همیـــن راســـتا دانشـــگاهی مانند  ام آی تی به حوزه ورود کـــرد و به مدیران 
یتی را  صنعتـــی کـــه عمدتـــا مهندس بودند، در مقاطع کوتـــاه، مباحث مدیر
... زاییده این تفکر بود.  ی و  ام بی ای و یت تکنولوژ آموزش داد و رشـــته مدیر
یم باید بگویم کارکرد برخی رشته ها را در مقطع کارشناسی ارشد  از این بگذر
ی علم  شـــخصا متوجه نمی شـــوم، یعنی نمی دانم کارکرد رشته  سیاستگذار
ی در مقطع کارشناســـی ارشـــد چیست؛ چرا که مگر چند تا پست در  و فناور
ی انســـانی در این رشـــته و این مقطع  یم و اصلا چه میزان نیرو این حوزه دار

می خواهیم تربیت کنیم. 
یت دولتی هم همین سوال را دارم. مگر دولت چقدر نیرو در  در حوزه مدیر
این ســـطح می خواهد؟ این وظیفه انجمن علمی اســـت که در این حوزه ها 
ی  ورود کند و تعادل را ایجاد کند. سوال اصلی این است که رشته کشاورز
یا برق ما چطور دچار آســـیب شـــد؟ قطعا وقتی شـــما یک رشـــته ای داشـــته 
باشـــید که 60-50 درصد فارغ التحصیلان آن بیکار باشـــند، طبیعتا ورودی 
آن رشته ضعیف و در نتیجه کیفیت رشته کاهش پیدا می کند. عملا وقتی 
دانشـــجویی را با نمره صفر مرتبط با این رشـــته پذیرش می کنی، نمی توانی 
ی، چرا که به دلیل کیفیـــت پایین باید همه  بعـــدا آن را بـــه ایـــن دلیل بینـــداز
یک کلاس را انداخت و اصلا مگر می شـــود در یک دانشـــگاه دانشـــجویان 
یم در  یـــک کلاس را انداخـــت؟ این امکان پذیر نیســـت. پس مـــا احتیاج دار
ی، گروه های مختلف را جمع کنیم تا جلو ی  ی و نوآور یت فناور انجمن مدیر

یم.  یه به این حوزه را بگیر عطش هـــای بی رو
نکته دوم هم که اساسی تر است، اینکه من فکر می کنم رشته مان کهنه شده 
و با بازنگری مســـاله اش حل نمی شـــود، یعنی احساس می کنم و حتی وقتی 
به ســـایت های مختلف ســـر می زنم، می بینم رشته مان کهنه شده است. با 
ی،  ی پیشـــرفته انرژ وجود اینکه کانادا دانشـــگاه های ما را در 11 رشـــته فناور
ی  ی پیشـــرفته حســـگری و نظـــارت، فناور مـــواد و تولیـــد پیشـــرفته، تکنولوژ
ی داده هـــای بزرگ، ادغام و  هوافضـــا و ماهـــواره، هـــوش مصنوعی و تکنولوژ
ی کوآنتوم، رباتیک و سامانه  ی علوم سرآمد، علم و تکنولوژ ماشین، تکنولوژ
یت  یم کرده اســـت، اما ســـوالم این اســـت که ما در بحث مدیر ، تحر خودرو
ی بـــرای ایـــن مباحث چه اقدامی انجام داده ایـــم؟ معتقدم در گام  تکنولـــوژ
یـــت جـــدا کنیم؛ چرا که این یک اشـــتباه  اول بایـــد خودمـــان را از گـــروه مدیر
یت منابع  یم، اما جنس ما مدیر یت دار راهبردی است. هر چند عنوان مدیر
یت فنی است و یک مقوله  انسانی و بازرگانی نیست، بلکه جنس مان مدیر
بین رشـــته ای هســـتیم که اتفاقا باید به حوزه فنی نزدیک تر باشـــیم. در حالی 
ی.  یت است تا تکنولوژ که می بینیم ســـیلابس درســـی این حوزه بیشتر مدیر
یت شـــویم که گرایش  یم ما احتمالا یک رشـــته مدیر گر با این مدل پیش برو ا

ی در این رشـــته کمرنگ می شـــود. ی دارد و عملا تکنولوژ تکنولوژ
یم و تا زمانی که بنده در این سمت هستم،  امروز ما یک فرصت استثنایی دار
یم و البته اینکه بخواهیم  ن بیاور یت بیرو می توانـــم ایـــن گرایش را از تله مدیر
یم، وظیفه انجمن  ی را از حالت فعلی در بیاور بخش های مختلف تکنولوژ
اســـت.  واقعیت این اســـت که آموزش عالی 10 ســـال آینده اصلا نمی تواند 

مانند امروز باشد؛ چرا که ما با یک آموزش عالی جهانی روبه رو خواهیم بود؛ 
نقـــش اســـاتید و انتقـــال محتوا، بـــه طور کلی متفاوت خواهد شـــد و در این 
ی می تواند سرآغاز تحول برای سایر رشته های  یت تکنولوژ میان رشته مدیر
یزی با پیگیری مستقیم بنده  آموزشی باشد. ما الان در شورای عالی برنامه ر
ی هوش  ی کرده ایم که درس عمومی اختیار این مهم را برای کل رشته ها اجبار
مصنوعی و تحول دیجیتال در تمام رشته ها ارائه شود. البته امروز این مهم 
ی آن را ندارند.  ی کرده ایم؛ چرا که برخی از دانشـــگاه ها توان برگزار را اختیار
اما این کارها کافی نیســـت و نیاز به یک ســـری گروه ها مانند همین انجمن 

یم تا کارهای بزرگ کنند.  ی دار ی و نوآور یـــت تکنولـــوژ مدیر

نمی توان تنهـــا با اصلاح 
سی  ر د ی  بس ها ســـیلا

وضعیت را تغییر داد
ی، عضو هیات علمی  ز گـــودر مهدی 
دانشـــگاه علامـــه طباطبایـــی و رئیس 

مرکز رشـــد و کارآفرینی دانشگاه: 
نگاهـــی کـــه مـــن در این بحـــث دارم 
کری  بحث فرآیندی اســـت. یک بخش ورودی این رشـــته است که دکتر شا
ی است  دقیق صحبت کردند که اولا ورودی به این رشته وضعیتش چه طور
و می توانـــد چطـــور باشـــد. یک بحث هـــم، فرآیند و طرح درس اســـت. دکتر 
شـــجاعی به نوعی درباره محتوای جدیدی که دو ســـال اســـت تولید شده، 
صحبت کرد. نکته دیگر بحث خروجی دانشگاه است، اینکه دانشجویی 
مدرک گرفت، قرار اســـت چگونه جذب بازار کار شـــود؟ موضوع دیگر اینکه 
یابی گرفتن از این حوزه ها برعهده کیست؟ آیا یک انجمن علمی می تواند  ارز
یابی و کنترل کیفیت کند؟ قطعا دانشکده ای که یک استاد  این حوزه را ارز
متخصص این حوزه را ندارد وقتی دانشجویی در این حوزه تربیت کرده عملا 
هـــم بـــه خود دانشـــگاه ظلم می کند و هم به آن بنـــدگان خدایی که به عنوان 
دانشجو به آنجا می روند. بنده ترجیح می دهم در این حوزه یک سری سوال 
یم تا درباره آن با هم بحث کنیم.  مطرح کنم که برای به پاسخ رسیدن نیاز دار
نکته ای که دکتر نقی زاده مطرح کردند کاملا درســـت اســـت. یک بحث در 
دانشکده ما مطرح شد تحت عنوان تدوین استراتژی. بعد به رئیس دانشکده 
یم یا مدیر پرورش دهیم؟  یت را پیش ببر گفتم اینکه ما می خواهیم علم مدیر
این دو تا چیز کاملا مجزاست، البته می تواند مکمل هم باشد. یعنی وظیفه 
مـــن در آن دانشـــکده ایـــن اســـت که یک مدیر خوب پـــرورش بدهم که برود 
یـــک بنـــگاه یـــا یک بخش دولتی را اداره کند یا اینکه وظیفه ام این نیســـت و 
باید یک سری مفاهیم را به این دانشجو آموزش بدهم و دیگر کار و شغلش 
هم به من هیچ ربطی ندارد؟ متاســـفانه این مســـاله هنوز حل نشـــده اســـت. 
برای اینکه اهمیت این موضوع را ببینید، یک مثال بزنم. چند ســـال پیش 
یکا آمده بود دانشگاه ما که  یکی از اســـاتید ایرانی یکی از دانشـــگاه های آمر
ینس  یکا بود که در حوزه بیز خودش هم رئیس یک دانشکده ای در کشور آمر
اسکول فعالیت می کرد. از او دعوت کردیم تا به دانشکده آمده و سخنرانی 
برایمان داشـــته باشـــد. او بحث جالبی برای ما کرد مبنی بر اینکه چطور به 
دانشـــجوی تـــرم یک 18 ســـاله آموزش می دهند. او عنـــوان کرده بود در ابتدا 
دانشجویان را به چند گروه تقسیم می کنیم. درحالی که هنوز هیچ اطلاعاتی 
ینـــس و کســـب وکار نـــدارد، 5000 دلار در اختیارشـــان قـــرار می دهیم و  از بیز
ید شـــرکت ثبت کنید، درحالی که این دانشجو هنوز  می گوییم شـــما باید برو
نمی داند شـــرکت چیســـت اما به او پول می دهیم تا در گام اول شرکت ثبت 
کنـــد. بعـــد از آن بـــه او می گوییم که باید مدیر توســـعه محصول، مدیر مالی 
و مدیرعامل شـــرکت را مشـــخص کرده و یک محصول هم در آخر طراحی 
. حالا ما در  کننـــد و گـــزارش بدهنـــد که با این پول ورشکســـت شـــده یا خیـــر
یم که تا دکتری درس می خواند اصلا نمی داند اساسنامه  کشور دوستانی دار
ی و بحث  یتی یعنی چه، اصلا حســـابدار یعنی چه، نمی داند مســـائل مدیر
یت دولتی  ی یـــا مدیر یت تکنولوژ مالـــی چیســـت؟ حالا آمده دکتـــری مدیر
هم می خواند. می خواهم عرض کنم اساســـا این یک مســـاله کلیدی اســـت 
یت را؟ باید تکلیف  که ما قرار اســـت مهارت را توســـعه بدهیم یا علم مدیر

این مشـــخص شـــود. تا تکلیفش مشخص نشده، مساله ای حل نمی شود. 
یکـــی از موضوعاتـــی کـــه باید به آن توجه شـــود اینکه اشـــتغال در حوزه علوم 
یت  پزشـــکی خوب اســـت. با این حال بنده خبر دارم که بحث رشـــته مدیر
ی جزء ساختار وظیفه ای وزارت بهداشت قرار نگرفته است. معتقدم  تکنولوژ
باید این کار را کرد و اینکه وظیفه چه کسی است که این رشته را در ساختار 
وزارت بهداشـــت نهادینه کند، نمی دانم. آیا انجمن باید این مســـیر را هموار 
کند یا من اســـتاد دانشـــگاه یا دکتر نقی زاده باید برود با آنها لابی کند. نکته 
آخرم این دوگانه ای است که اینجا مطرح شد که آیا ما به سمت بحث های 
یتی؟ مســـاله اصلی این اســـت که باید  یم یا بحث های مدیر مهندســـی برو
درباره همه این موضوعات فکر شـــود و این طور نیســـت که بگوییم تنها یک 
طرف این حوزه را درست می کنیم، یعنی تنها سیلابس و طرح درس را باید 
اصـــلاح کنیـــم. البتـــه ما این کار را کرده ایم و در ایـــن مهم دیگر ایراد از خود 
ماســـت که سیســـتمی نگاه نکردیم، درحالی که باید کل مجموعه را ببینیم. 

بخـــش خصوصی هیچ گاه در بازنگری دروس نقشـــی 
نداشته است

کامران باقری، فارغ التحصیل مدیریت 
ی و مالکیـــت فکری دانشـــگاه  نـــوآور
ســـانتانو ایتالیـــا و عضـــو هیات مدیره 

ی ایران: انجمن مدیریت فناور
ی و  یـــت نـــوآور مـــن تخصصـــم مدیر
مالکیت فکری بود، ســـالیان ســـال و 
هنوز هم هســـت. عضو هیات علمی 
هم بودم. دوستی داشتم که ایشان در صنعت خودرو مدیرعامل نگین خودرو 
بود که می شود نمایندگی رنو در ایران. در اوج دوره ای که رنو در ایران خیلی 
طرفدار داشت من را به دفترش دعوت کرد و گفت بیا اینجا مدیر مارکتینگ 
. بـــرای من خیلی عجیب بود چـــون در صنعت خودرو کار نکرده بودم و  شـــو

ی  رشـــته ام مارکتینگ نبود و می گفتم من که بلد نیســـتم. من مدیریت نوآور
بلدم. درنهایت قبول کردم و برای همان از هیات علمی بودن استعفا داده و 
چندین سال در صنعت خودرو مدیر مارکتینگ دو برند نیسان و رنو در ایران 
بودم. حضورم در این بخش نگاهم را به رشـــته خودمان تغییر داد. انگار که 
ی درست کردیم فارغ از واقعیت. برداشت خودم  برای خودمان یک زمین باز
را می گویم شاید اشتباه باشد. در صورتی که قرار بوده فارغ التحصیلان رشته 
ی  ی در امور مالی و تکنولوژ ی در مارکتینگ کمک کنند، به نوآور ما به نوآور
ی تبدیل کردیم و دیوار دورش  کمک کنند، ولی ما اصلا این را به یک زمین باز
کشـــیدیم. علی رغم اینکه در دانشـــگاه درس می دهم ولی الان می خواهم با 
کلاه صنعت صحبت کنم. من در فناب مدیرعامل یک مجموعه هســـتم و 
مشاور مدیرعامل هلدینگ که نزدیک به 6، 7 هزار نفر از بچه های خوب این 
کشـــور آنجا کار می کنند. در شـــرکت های دیگر هم فکر کنم یکی دو هزار نفر 
باز از همین تیپ بچه ها هستند که من با آنها کار می کنم. ما الان مصاحبه 
یم، یعنی عملا مدرک دانشگاهی فرد برای ما مهم نیست  می کنیم نیرو می گیر
که کجا درس خوانده و حتی مهم نیست که اصلا مدرک دانشگاهی دارد یا 
گر اقدامی نکنید شـــما بزرگواران چون  . می خواهم بگویم ممکن اســـت ا خیر
یش و قیچی کم و بیش دســـت تان اســـت، این رشـــته تا 20 سال دیگر بماند  ر
ولی دنیا از کنار شما گذشته و رفته است. یعنی ممکن است سه سال دیگر 
هم این رشـــته باشـــد و اساتیدش هم سر کلاس خوشحال می روند و می آیند 
یس می کنیم، نرفته باشد بلکه  ولی دنیا اصلا آن سمتی که ما در دانشگاه تدر
مســـیر دیگـــری را دنبـــال کند. البتـــه ضرورتا اینکه دنیا از مـــا می گذرد به این 
معنی نیست که رشته تعطیل شود، نه ممکن است 10 سال دیگر هم باشد. 
مســـاله مهـــم اینکـــه وقتی به لیســـت افـــرادی که در بازنگری دروس شـــرکت 
داشتند، نگاه کردم دیدم حتی یک نفر هم از بخش خصوصی در آن وجود 
ینس نداشته باشیم؟ 20  ندارد. مگر می شود حتی یک نفر را هم از حوزه بیز
دانشـــگاه، 20 اســـتاد دانشـــگاه، فرض کنید به نمایندگی از این دانشـــگاه ها 
آمدند در جلســـات شـــما درباره ســـرفصل تصمیم گرفتند و بســـتید و رفته 
اســـت. پـــس مـــن بخش خصوصی چه می شـــوم؟ موضوع بعدی این اســـت 
که امروز دانشـــگاه تبدیل به چیزی شـــده که اصلا راه به صنعت نمی دهد. 
ینس موفق است را قبول  اصلا مدیر صنعتی را قبول ندارد. مدیری که در بیز
ندارد. درحالی که این فرد یک ســـازمان چند هزار نفری را در همین کشـــور با 
یت می کند. شروع همین ترم در دانشگاه  همه سختی های کسب وکار مدیر
گر اشـــتباه نکنم دعـــوت کرده بودند از  تهـــران دانشـــکده برق و الکترونیک ا
آقای دکتر جوانمردی، مدیرعامل فناب که در مراســـم آشـــنایی با بچه های 
جدید صحبت کند و بعد ایشان یک مشکلی برایش پیش آمد. شب قبلش 
. من رسیدم امیرآباد. آدرس را هم بلد  به من زنگ زد که کامران جای من برو
بودم. نزدیک درب زنگ زدم به رئیس گروه که من الان اینجا هستم باید چه 
. گفت راستش باید از سه روز قبل  ی داخل بیایم هماهنگ شده یا خیر طور
هماهنـــگ می کردیـــد و الان نمی توانم ولی برو دم در ببین راهت می دهند یا 
. نگهبان گفت که خانم دکتر هنوز  . خدا شـــاهد اســـت، من رفتم دم در خیر
ی کار می کنـــد و نمی توانم راهـــت بدهم. هرچند  نمی دانـــد اینجـــا چـــه طور
درنهایت به دلیل آشـــنا بودن فرد توانســـتم وارد شـــوم اما واقعیت این اســـت 
یم و نظرش را می پرسیم.  که ما در دانشگاه، صنعت را در این حد قبول دار
، بلکه در  عرضم را خلاصه کنم. ســـوال این اســـت که نه در حد کســـب وکار
ی و سیاســـت پژوهی دیتامان کجاست؟ این همه دوستان به  سیاســـتگذار
ی و سیاست پژوهی رفتند و از فارغ التحصیلان این رشته  لایه سیاستگذار
کار می کنند. آیا آموزه های این رشـــته به دردشـــان خورده اســـت؟ الان از آنها 
استفاده می کنند؟ پیشنهادشان چیست؟ حتی وقتی می خواهیم بازنگری 
هـــم کنیـــم مبتنی بـــر دیتا بازنگری نمی کنیم. در کســـب وکار هـــم همین طور 
است. آن تصمیم گیری و اصلاح مبتنی بر دیتا را به نظرم باید خیلی جدی 

که دنیا منتظر ما نمی ماند. یـــم؛ چرا یـــح بگیر و صر
 

یکاســـت.  مجری: قلب دعوای چین و آمر
باقـــری: فکـــر می کنم شـــاید مدلی کـــه باید به آن فکر کنیم، مدلی اســـت که 
صددرصد با قالب های ســـختی که الان ما در دانشـــگاه و وزارت علوم برای 
ی بنیان گذاشتیم همخوانی ندارد و البته اجرای  یت تکنولوژ موضوع مدیر

یادی هم می خواد.  آن جســـارت ز

نیاز داریم تا رشته هایمان را فنی تر دنبال کنیم
شـــجاعی: من باز اجازه شـــما چون وقت کم اســـت یکی دو تا نکته را مرتبط 
بـــا فرمایشـــات بزرگواران عرض کنـــم. یک نکته اینکه با توجه به فرمایشـــات 
یم  ی های جدید برو اســـاتید، یک ضرورت این اســـت که ما به ســـمت فناور
ی هم مطرح  و رشـــته مان را فنی تر کنیم ولی این ســـوال مهم که دکتر گودرز
 ، کردند که آیا با این ســـرفصل ها و ســـاختار آموزشـــی امکانش هســـت یا خیر
بـــه نظـــر می آیـــد غیـــر از بحث محتوای آموزشـــی که بحث امروز ماســـت در 
ســـاختارها هـــم باید تغییـــر ایجاد کنیم. از ظرفیت وجـــود دکتر نقی زاده هم 
اســـتفاده کنیم. مثلا در بحث دکتری صنعتی که در دنیا هم مطرح اســـت، 
ی مشخص با مساله ای که از جانب  باید یک پژوهش مشخص، یک فناور
صنعت می آید را داشته باشیم و دانشگاه بتواند در آن مشارکت کند. یعنی 
ینه ها صورت بگیرد  باید دانشگاه دانشجویانش را وارد میدان کرده، تامین هز
و حتـــی دولـــت هم در برخی مـــوارد آن ورود کند تا کار جلو برود. درحقیقت 
یف ساختارهای  چنین انعطاف هایی لازم است. به هر حال یک مسیر تعر
جدید آموزشی است. یکی دیگر هم بحث دوره های غیررسمی است مثل 
ی این حوزه کار کنند  summer school هـــا کـــه البته باز دانشـــگاه ها بایـــد رو
ینی کـــه تجربه هایش در  و در ایـــن حـــوزه اقداماتـــی مثـــل کمپ هـــای کارآفر
دنیا هم وجود دارد را در کشـــور داشـــته باشـــیم. اینها می تواند کمک کند که 
یم و به آن خو کردیم خارج شـــویم  یک مقدار از این ســـاختار رســـمی که دار
و تجربه هـــای جدیـــدی کنیـــم. در انجمـــن هم به نظر می آیـــد گفت وگوی ما 
، گفت وگـــوی ما با صنعت، با دولت و نشســـت های مدرســـان  بـــا همدیگـــر
ی و گفت وگو بـــا هم، حتی نشســـت انجمن های مرتبط  یـــت تکنولـــوژ مدیر
یم، می توانند هم افزایی ایجاد  ینـــی و آینده پژوهی انجمن هایی که دار کارآفر

کنند. من به همین دو نکته بســـنده می کنم. 

باید طرح تا تصویب بازنگری دروس در کمترین زمان رخ 
دهد

کری: یکی و دو نکته را عرض می کنم خیلی تفاوت هم ندارد با فرمایشات  شا
دوستان. یکی اینکه بحث صنعت است. قطعا در بازنگری دوره هایی مثل 
ی لازم اســـت و امیدوارم در وزارت علوم فکری برای حضور  مدیریت تکنولوژ
صنعت در بازنگری شود و در آینده این اتفاق را شاهد باشیم. موضوعی که 
بایـــد بـــه آن اشـــاره کنم، اینکه بنده در دانشـــگاه حقـــوق و قراردادهای انتقال 
گر من قرارداد نبسته باشم چه  ی درس می دهم. برای یکی از درس ها ا تکنولوژ
طور می خواهم این را درس بدهم؟ چه شـــکلی می خواهم بگویم در قرارداد، 
گر خودم این کار را انجام نداده باشـــم؟ باید به  ی مهم اســـت ا انتقال تکنولوژ
این مســـاله اشـــاره کنم که تحقیق خوبی را دکتر شـــجاعی انجام داده بودند. 
10، 12 دانشـــگاه را بررســـی کرده بودند که در آنها گرایش معنی ندارد ولی حوزه 
ید این مهم را با یک مثال توضیح دهم. مثلا شما دکتری  تمرکز داشتند. بگذار
، دکتری تکنولوژی در حوزه  مدیریت تکنولوژی می گیری در صنعت نفت و گاز
پزشـــکی می گیری، بعد این آدم وقتی فارغ التحصیل می شـــود می تواند در آن 
که مثلا  صنعت دردی را دوا کند. اما وضعیت در کشور ما این طور نیست؛ چرا
نگاه کنید مدیری که 15 یا 20 ســـال در یکی از بخش های صنعتی مدیریت 
کرده و حالا دیگر مفهوم و کانسپت ذهنی او شکل گرفته، عملا به دلیل نوع 
ی را  یتـــش، بـــه هیچ ایـــده نوآورانه ای اجازه نمی دهد که وارد شـــود و کار مدیر
ی هم آن  به او بســـپارد. آن طرف دانشـــجوی فارغ التحصیل مدیریت تکنولوژ
دانشـــی را نـــدارد کـــه به این مدیر بتواند اثبات کنـــد که این ایده من به نتیجه 
می رسد و دردی را از این صنعت دوا می کند. در پایان هم باید دو نکته عرض 
گر از زمانی که  یاد شـــده و ا ی بســـیار ز کنم. اینکه امروز ســـرعت تغییر تکنولوژ
بازنگری یک درس را اســـتارت می زنیم تا زمان تصویب آن 9 ســـال زمان ببرد، 
یم که وزارت علوم برنامه های زمانی  عملا فایده ای نخواهد نداشت. امیدوار
ی را الزام کند که هر دو  کوتـــاه مثلا ســـیلابس رشـــته ای مثل مدیریت تکنولـــوژ
ســـال یکبار بازنگری شـــود و متولی برایش بگذارد و حتما در بازنگری اش از 

متخصصان صنعت استفاده کند. 

وزارت علوم برنامه درسی نمی نویسد
نقی زاده: نکته اولی که باید به آن اشاره کنم اینکه مگر وزارت علوم برنامه درسی 
می نویســـد؟ مگر نقی زاده می نویســـد؟ این طور نیســـت و قطعا این کار را شما 
انجمنی ها باید انجام دهید. درحالی که امروز وضعیت برعکس شـــده و من 
باید بگویم آقای آرنوش، شما در هیات مدیره انجمن نشستی هوش مصنوعی 
در حال فتح دنیا است. حالا شما چه پیشنهادی برای من مدیرکل در وزارت 
علوم در راســـتای تقویت این حوزه داری؟ حتی من خودم پیشـــنهاداتی را به 
شما اعلام می کنم. درحالی که بنده از وزارت علوم به همه انجمن های سطح 
الف نامه مستقیم زدم که پیشنهادات شان را بفرستند. واقعیت این است که 
هوش مصنوعی دارد از روی ما رد می شـــود. بنده این مســـائل را از شما مطالبه 
می کنم اما واقعیت اینکه، مشـــخص نیســـت بنده تا چه زمانی در این سمت 
قـــرار دارم. انجمـــن بایـــد طرح روی میز بگذارد. اصلا من نمی فهمم کســـی که 
فارغ التحصیل می شـــود و هوش مصنوعی ندارد می خواهد چه کار کند. من 
یست هستم، یعنی هم بخش خصوصی هستم و هم دولتی، می گویم  چون دوز
که متاســـفانه بنده متوجه نمی شـــوم که می خواهند در کســـب وکار چه کاری 
انجام دهند. رشته سیاستگذاری که مساله اش بیشتر و پیچیده تر است. اولا 
ید، روی همین 11 حوزه  چند درخواست ویژه دارم. عناوین رشته جدید بیاور
راهبردی بلافاصله تصویب می کنم. کمتر از سه ماه با رویکرد برنامه محوری که 
خود دکتر فرتاش گفتند. مجوزش هم یکم مهر 1403 به همه دانشگاه هایی که 
فعال باشند می دهیم، البته قرار است کنسرسیومی هم در این زمینه تشکیل 
دهیـــم. ولی ســـوال این اســـت که چه کار می کنید بـــرای هوش مصنوعی. بین 
فنی، تکنیکال و تکنولوژی فرق است اینها با هم قاطی نشود؛ چراکه تکنولوژی 
خودش ماهیت هایی دارد. خودش مســـاله اســـت. اینکه کانادا می آید در این 
11 رشـــته ما را تحریم می کند معنی دارد. چرا نیامده روی فلان رشـــته ســـاده ما 
یـــم کنـــد؟ چـــرا روی اینها ما را تحریم کرده؟ وقتی ما جزء این رشـــته های  را تحر
تحریمی نیستیم باید از خودمان بپرسیم چرا نیستیم. این رشته ها رشته های 
راهبـــردی اســـت. آیا ما به راهبرد گره خورده ایـــم؟ البته بنده نقص های وزارت 
ید، ما  علـــوم را هـــم می پذیریم، با این حال می گویم شـــما پیشـــنهادتان را بیاور

آن را تصویب می کنیم. 
مســـاله مهمـــی که بایـــد مدنظر قرار دهیم، اینکه ما همه مباحث را به ســـمت 
تربیت مدیر سوق دادیم، درحالی که اصلا هدف این نبود بلکه می خواستیم 
تکنولوژی را مدیریت کنیم و امروز هم باید این حوزه را اصلاح کنیم. ما آمادگی 
یم که ســـریع کارگروه را تشـــکیل دهیم. من خودم هم شـــخصا در آن  کامل دار
کارگروه حضور دارم تا به ســـرعت به جمع بندی رســـیده و به نتیجه برســـیم. در 
گر خواســـتید  مورد ورودی ها و اینکه در کدام حوزه امتحانی باشـــند، آن هم ا
اصلاحیـــه ای بدهیـــد. انجمن بدهد تا به ســـرعت آن را بـــه طرح تبدیل کنیم. 
فقط من نکته آخر را بگویم. این نکته ای هم که آقای باقری گفت این رشـــته، 
رشته تاپی است و باید در آن استعدادهای درخشان جذب کنیم. یک مشکل 
یم و آن قانون کنکور است که مصوب مجلس است. ما نمی توانیم  قانونی هم دار
یم که  آزمـــون اختصاصـــی بگیریم و تنهـــا ظرفیت بدون کنکور را در اختیار دار
به اســـتعداد درخشـــان اختصاص دارد. البته معتقدم کار دیگری هم می توان 
کرد و آن هم اینکه بحث ارشـــد پیوســـته و دکتری مســـتقیم و دکتری حرفه ای 
اســـت. ارشـــد پیوســـته یعنی از کارشناســـی می آید تا ارشـــد. این برای برخی از 
رشته هاســـت، یعنی نرویم دنبال کارشناسی ارشـــد پیوســـته 5 ســـاله؛ چراکه 
این طوری دانشجو دو سال و چهار سال که در مجموع 6 سال می شود را باید 
درس بخواند، درحالی که با این کارشناسی ارشد یک سال زمان کمتر می شود. 
در این میان یک دوره پژوهشی که بیشتر باید مهارتی باشد از سال سوم شروع 
می شود. یعنی دانشجو در سال سوم وارد فاز مهارتی می شود. الان من می دانم 
در هوش مصنوعی کشور دارد گرفتار می شود. تعدادی هم که تربیت می کنیم، 
در مهندســـی کامپیوتر همه در حال مهاجرت هســـتند. البته در برنامه درسی 
، دو  یم، دو تا دانشگاه همکار جدید اعلام شـــده که یک دانشـــگاه محوری دار
تا دانشـــگاه غیردولتی، یک انجمن علمی و یک ذی نفع صنعت و جامعه و 

همه آنها حتما باید در طراحی برنامه باشند. 

تلاش برای افزایش سقف بودجه آموزش عالی
بیست وششمین نشست مجمع پژوهشگاه های ملی کشور با حضور غلامرضا خواجه سروی، رئیس 
امور آموزش ســـازمان برنامه و بودجه، علی باقر طاهری نیا، دبیر مجمع و روســـای پژوهشـــگاه های 
ی در این نشست گفت:  عضو در محل سالن فجر سازمان برنامه و بودجه برگزار شد. خواجه سرو
»اســـاس کارکرد ســـازمان برنامه و بودجه کمک به پیشـــرفت کشـــور در زمینه های مادی و معنوی 
ی ادامه داد:  است؛ یعنی همان مفهومی که مقام معظم رهبری در بیانات خود اعلام می کنند.« و
»وظیفه ســـازمان، برنامه ر یزی برای پیشـــرفت مادی و معنوی کشـــور و نظارت بر حسن اجرای این 
ی افزود: »توقع از اتاق های فکر نظام اســـلامی این است که برای تحقق  موارد اســـت.« خواجه ســـرو
پیشـــرفت کشـــور مشـــارکت فعال داشته باشـــند و از روزمرگی فاصله بگیرند. اســـتفاده از ظرفیت 
مجمع پژوهشـــگاه های ملی کشـــور یکی از موضوعاتی اســـت که حتما در ســـازمان مورد توجه قرار 
می گیرد.« این مســـئول ســـازمان برنامه و بودجه همچنین بر افزایش ســـقف بودجه آموزش عالی از 

کید کرد. بودجه کل کشور تا

طرح مسکن نخبگان همچنان روی کاغذ 
ی دانشجو با اشاره  ی پردیس در گفت وگو با خبرگزار ی نیا، رئیس پارک علم و فناور مهدی صفار
به مسکن نخبگان و متخصصانی که در پارک پردیس فعالیت می کنند، گفت: »در بازدیدی که 
رئیس جمهورســـال گذشـــته از پارک پردیس داشـــتند دستور تســـریع در ایجاد شهرک نخبگانی را 
کرات  ی منعقد کردیم.« او با اشاره مذا دادند، ما بر این اساس توافقنامه با وزارت مسکن و شهرساز
انجام شده با سرمایه گذاران افزود: »در حال پیگیری هستیم که بتوانیم موضوع شهرک نخبگانی را 
کره با سه مجموعه  ی با این اقدامات مذا به مرحله انعقاد قرارداد اجرایی برسانیم. همچنین مواز

ی انجام شده و اعلام آمادگی کرده اند.« سرمایه گذار
ی نیا، مســـکن نخبگان یکی از اولویت های کشـــور است و لازم است دستگاه های  به گفته صفار

ی داشته باشند. متولی همکار
کرات  ی پردیس گفت: »تفاهمنامه طرح مسکن نخبگان انجام شده و مذا رئیس پارک علم و فناور

شفاهی نیز مثبت بوده، ولی هنوز به انعقاد قرارداد نرسیده است.«

 تمایل برای درس خواندن افت پیدا کرده است
محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم گفت: »کسی که دانش دارد، با شخصی که تخصص معلمی دارد 
فرق می کند؛ در نتیجه دانشگاه فرهنگیان باید چتر خود را باز کند. شاید در آینده لازم شود برای 
افرادی که می خواهند وارد دانشگاه شوند، دوره های آموزشی حرفه استادی و معلمی برگزار شود که 
باید دانشگاه فرهنگیان به ما کمک کند و از ظرفیت آن استفاده کنیم.« زلفی گل بر تصمیم گیری 
کید و اظهار کرد: »دانشگاه فرهنگیان بایستی  با استفاده از نظرات جمعی برای رفع مشکلات تا
با حســـاب و کتاب رشـــد کند، زیرا مهارت محور اســـت. دانشـــگاه فرهنگیان باید به گونه ای رشد 
یاضی و فیزیک تمایل  پیدا کند که علوم انســـانی و علوم پایه آســـیب نبیند. در علوم پایه مانند ر
کید کرد: »دانشـــگاه  برای درس خواندن افت پیدا کرده و این مســـاله فاجعه اســـت.« وزیر علوم، تا
فرهنگیان باید با وزارت علوم برای رشته علوم پایه وارد تفاهم شوند، زیرا علوم پایه در حال نابودی 
اســـت. مقام معظم رهبری فرمودند »علوم پایه معدن اســـت«، من درخواست می کنم نسبت به این 

ید تا آسیبی وارد نشود.« مساله حساس باشید و شمع علوم پایه را روشن نگه دار

حل مسائل کشور گرفتار مقاله نویسی شده است
عبدالحسین خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: »ما امروز در حل مسائل کشور 
از جمله معنویت، گرفتار مقاله نویســـی شـــده ایم؛ درحالی که مهم حل مســـأله اســـت و حکمرانی 
یعنی حل مســـائل. قصد ندارم کار های پژوهشـــی را نادیده بگیرم و زحمات محققان، نویسندگان 
و نخبگان جامعه را بی اثر بشـــمارم، ولی همگی باید این دغدغه را داشـــته باشـــیم که این حجم از 
تولیدات علمی چقدر به حل مسائل جامعه منجر می شود. در واقع باید خط اثرگذاری مقاله های 
علمی را در سیاستگذاری ها دنبال کنیم تا منجر به عمل شود و در حد پژوهش باقی نماند.« وی 
گر از من بپرسند که چرا برخی مسائل در کشور حل نمی شود پاسخم این است که به خاطر  گفت: »ا
فقر معنویت اســـت؛ نمی گویم مســـئولان مان افراد کم کار یا بی تقوایی هســـتند، ولی معنویت بیش 
گر مســـئولان کشـــور معنویت را در جان خود تقویت کنند قطعا بر  از این ها به اهتمام ما نیاز دارد. ا
کمان اصلاح شوند، مردم هم اصلاح می شوند. ارتقای  جوانان و مردم هم موثر خواهد بود؛ وقتی حا
معنویت در مشی مسئولان، به مرام مردم بدل می شود و ما را از بسیاری از بن بست ها خارج می کند.«

تعیین سرانه تغذیه دانشجویان علوم پزشکی
، مدیرکل دانشـــجویی وزارت بهداشـــت در گفت وگو با مهر افزود: »با توجه به اینکه ارائه  احد بنار
سهم دانشجو در هزینه تغذیه در لایحه برنامه هفتم توسعه رد شده است، با سازمان برنامه و بودجه 
محاسبات لازم انجام شده است تا بتوانیم سرانه تغذیه ای که در دانشگاه های علوم پزشکی هزینه 
ی  می شود را استخراج کنیم.« او با اشاره به تعیین سرانه تغذیه دانشجویان علوم پزشکی با همکار
ســـازمان برنامه و بودجه گفت: »می خواهیم غذاهای ســـبز و چند منویی را در دانشـــگاه ها فعال 
کنیم.« بنار گفت: »متوسط هزینه کرد وزارت بهداشت برای هر دانشجوی خوابگاهی که سه وعده 
غذایی مصرف دارد حدود 200 هزار تومان است که این میزان برای تک وعده ای ها که 100 تا 105 هزار 
ی افزود: »با توجه به هزینه ای که  دانشجو را شامل می شوند حدود 100 هزار تومان هزینه می شود.« و
برای سرانه غذای دانشجویان علوم پزشکی صورت می گیرد دانشگاه های وزارت بهداشت 8.7 
همت یا 8 هزار و 700 میلیارد تومان ســـالانه برای غذای دانشـــجویی هزینه می کنند. از این میزان 
4.7 همت برای دانشجویان خوابگاهی و حدود 4 همت برای غیرخوابگاهی ها هزینه می شود.«

تخمین ۵۰هزار ازدواج دانشجویی در سال
، معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در  مهدی فاطمی پور
گفت وگو با  ایسکانیوز درباره آمار ازدواج دانشجویی اظهار کرد: «آمار ازدواج دانشجویی به صورت 
که این آمار شـــامل دانشـــجویانی که در برنامه همسفر نهاد رهبری  دقیق قابل تخمین نیســـت؛ چرا

شرکت کرده اند و افرادی که به صورت معمولی با مراجعه به ثبت تقسیم می شود.«
یم که در سایت نهاد رهبری ثبت نام کرده اند و سایر  ی گفت: »بنابراین ما آمار دانشجویانی را دار و

». دانشجویان به ما اطلاع نمی دهند که ازدواج کرده اند یا خیر
کید کرد: »حدود  معـــاون فرهنگـــی و سیاســـی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـــگاه ها تا
ی  14 هزار زوج دانشـــجو امســـال در طرح »همســـفر تا بهشـــت« نهاد رهبری ثبت نام کردند. بســـیار
از دانشـــجویان نیز ازدواج می کنند ولی در برنامه ما ثبت نام نمی کنند. لزوم ثبت دانشـــجو بودن 
ی است تا بعدا بتوان براساس آن آمار گرفت.« فاطمی پور بیان کرد: »برآورد ما 50 هزار ازدواج  ضرور

دانشجویی در سال است.«

نیمکت

کیــارش فرتــاش، عضــو هیــات علمــی دانشــگاه شــهید 
بهشــتی و مجــری : 

جامعــه مدیریــت تکنولــوژی و جامعــه مدیریــت نــوآوری بــه نســبت 
یچــه  ســن و جمعیتــش بالنــده شــده اســت؛ بــا ایــن حــال وقتــی از در
برنامه هــای درســی بــه آن نــگاه می کنیــم، چنــد مســاله وجــود دارد. 
اولیــن ســوال ایــن اســت کــه واقعــا تصویــر بیرونــی رشــته مــا بــرای آدمــی 
کــه یــک فارغ التحصیــل برتــر در مقطــع لیســانس از نظــر آینــده کاری و 
اینکه تحصیل در آن قرار است چه آورده ای برای فرد داشته 

باشــد، تــا چــه میــزان جــذاب اســت؟ 
بنده همیشه در پژوهشکده 
یــن  د بنیا ت  لعــا مطا
ز  ا ی  ر و فنــا و  علــم 
دانشجویان می پرسم 
کــه شــما بــا چــه انگیــزه 
بــه مقطــع کارشناســی 
یــک  آمدیــد؟  ارشــد 
ــا  ــه ت ــر اینک ــاله دیگ مس
چه میزان زنجیره مقاطع 
دانشگاهی باید در رشته  
مدیریــت تکنولــوژی تکمیــل 
شــود؟ چراکــه امــروز مثال هــای نقضــی 
در بحــث تکمیــل زنجیــره مقطــع تحصیلــی در 

 MBA ــال رشــته هایی مثــل یــم. بــه طــور مث رشــته های دانشــگاهی دار
 اصــولا فقــط در مقاطــع تحصیــلات تکمیلــی پذیــرش دانشــجو دارد، 
درحالی کــه ایــن رشــته امــروز جــزء رشــته های جــذاب و به اصطــلاح 
پرمشــتری کشــور اســت. البتــه اینکــه تکمیــل نبــودن ایــن زنجیــره بــر روی 
، موضــوع قابل بحثی اســت. به  جــذاب بــودن رشــته اثرگــذار بــوده یــا خیــر
موضــوع مدیریــت تکنولــوژی برگردیــم؛ ســوال ایــن اســت کــه امــروز تــا چه 
میزان به صورت جدی و خاص به هوش مصنوعی فکر می کنیم؟ این 
را هــم می دانیــم کــه ایــن حــوزه تــا 10 ســال آینــده خیلــی جدی تــر خواهــد 
بــود. مســاله دیگــر اینکــه چقــدر تمایزهــای دانشــگاه ها در تربیــت نیروی 
ایــن رشــته مدنظــر قــرار می گیــرد؟ تــا چــه میــزان برنامه هــای درســی امــروز 
مهارت محــور بــوده و باعــث افزایــش مهــارت دانشــجو و در نهایــت بــالا 
رفتن اشــتغال پذیری آنها می شــود؟ در ابتدا از محمدحســین شــجاعی، 
عضــو هیات علمــی دانشــکده مطالعــات و فنــاوری و معــاون پژوهشــی 
مرکــز پژوهشــکده مطالعــات فنــاوری بحــث را آغــاز می کنیــم کــه بــرای 
بازنگری سرفصل های دروس که حدود دو سالی از ابلاغ آن می گذرد، 

چــه اتفاقاتــی دنبــال شــده اســت. 


